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Tárgy: Az ökológiai gazdálkodást támogató javaslatok 

 

 

Tisztelt Miniszter Úr! 

 

Ezúton is kifejezzük köszönetünket azért, hogy részt vett és előadást tartott a XXXIII. 

Biokultúra Tudományos Napon. Felhatalmazása alapján összegyűjtöttük az ökológiai 

gazdálkodókat érintő nehézségeket, amely a Tudományos Napon elhangzott legfontosabb 

felszólalásokon, észrevételeken alapulnak.  

 

1. Az ökológiai gazdálkodást fenntartók támogatása 2024-ben 

 

Hadadi István jelezte, hogy betegsége miatt nem tudta beadni az Ökológiai gazdálkodásra 

történő áttérés, ökológiai gazdálkodás fenntartása elnevezésű, VP4-11.1.1-11.2.1-21 

kódszámú pályázatot, aminek következtében a támogatási időszak mindhárom évének 

támogatásától elesik.  (Levelét beadványunk 1. melléklete tartalmazza, amelyet Miniszter úr 

kérésére 2023.04. 22-én is megküldtünk az e-mail címére).  Tekintettel arra, hogy ezeken a 

területeken igazoltan ökológiai gazdálkodás folyik, talán lehetne egy méltányos megoldást 

találni arra, hogy legalább az utolsó év támogatási összegét megkaphassa.  

Jól mutatná az Agrárminisztérium támogató megközelítését, ha például 2024-re 

meghirdetésre kerülne az ökológiai gazdálkodás fenntartását támogató pályázat.  Véleményünk 

szerint kevesen lehetnek azok a gazdák, akik akadályoztatva voltak a fenti pályázat 

benyújtásakor, ezért a támogatásnak minimális lenne a forrásigénye, mégis jelentősen segítené 

a támogatásból kimaradt biogazdákat. 

 

2. A támogatások kifizetése késedelmes 

 

Németh István (MVH ügyfélazonosító: 1000300102, cím: Rábcakapi, Fő út 31.) azt 

jelezte, hogy a burgonyatárolójára járó támogatás kifizetésével a Magyar Államkincstár 

jelentősen késik. 
 
 

3. A termőföld elővásárlási és előhaszonbérleti joggal való visszaélés 

 

Szólláth Tibor és dr. Roszík Péter felhívta a figyelmet arra, hogy a mező- és 

erdőgazdasági földek forgalmáról szóló 2013. évi CXXII. törvényben és a mező- és 

erdőgazdasági földek forgalmáról szóló 2013. évi CXXII. törvénnyel összefüggő egyes 

rendelkezésekről és átmenti szabályokról szóló 2013. évi CCXI. törvényben rögzített 
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elővásárlási és előhaszonbérleti joggal való visszaélés tömeges, ezért ezekben az esetekben a 

jogszabály nem éri el azt a kívánt célját, hogy az elővásárlási és előhaszonbérleti joggal 

megszerzett területeken ökológiai gazdálkodás folyjon.   

Ezen túlmenően a biogazdálkodásnak nagy presztízsveszteség az, hogy az előjogokkal 

megelőzött helybeli gazdák látják a vegyszerezést, és gyakran úgy vélik, hogy „a biogazdák 

csalnak”, miközben a területeket be sem vonták az ökológiai gazdálkodásba.  

A Magyar Biokultúra Szövetség kéri, hogy az Agrárminisztérium állítson fel egy 

munkabizottságot a Nemzeti Agrárgazdasági Kamara és a Biokultúra bevonásával, amely 

érdemi javaslatot képes adni a visszaélések visszaszorítására. 

 

4. Biotermékek a közétkeztetésben 

 

Szólláth Tibor és dr. Roszík Péter jelezte, hogy visszatérő javaslatunk az, hogy a Magyar 

Kormány, mint a közétkeztetés fő finanszírozója, vonja be a magyar biotermékeket a 

közétkeztetésbe. A világviszonylatban is kiemelkedően családbarát Kormányunk következő 

lépése lehetne, hogy biztosítja azt, hogy az „étkezési hulladékok” helyett végre a leginkább 

egészséges biotermékek kerüljenek gyermekeink tányérjára. Megítélésünk szerint ez nagyon 

vonzó politikai üzenet is lehetne: „Biotermékeket gyermekeink tányérjára!”.    

 

5. A gyommentesség megítélése 

 

Tóth István nagyon jogos felvetése, − amelyre a Biokultúra Szövetségünk évek óta keresi 

a megoldást − hogy a gyomosodás mértékét az ökológiai gazdaságokban nem lehet azonos 

mércével mérni, mint a konvencionális gazdaságokban, mert a kemizált gazdaságok 

gyommentességi szintje az ökológiai módszerekkel gyakran megvalósíthatatlan. Ahogyan a 

kemizált gazdaságokban figyelembe veszik a gyommentesítési szándékot (számlával igazolt 

gyomirtószer vásárlás, permetezési naplóban rögzített kijuttatás), ugyanúgy az is értékelhető 

lehetne, hogy az ökológiai gazdálkodásban használt gyommentesítő eszközök, illetve technikák 

bevetésre kerültek-e (kultivátor, gyomfésű, kapálás, gyomperzselés stb.). Azt pedig 

tarthatatlannak találjuk, hogy az ökotermelőknek vegyszerszámla „beszerzését” javasolják.   

Megítélésünk szerint a gazdálkodási módot figyelembe vevő helyszíni ellenőrzési 

követelményeket szükséges kialakítani, továbbá az új Területi Monitoring Rendszernek (TMR) 

is disztingváltnak kell lennie.  

Tóth István (Ácsteszéri Mezőgazdasági Kft.) második fellebbezése a témában Miniszter 

Úr előtt van, a kérelem iratazonosítója: 9030401119. 

A Biokultúra Szövetség fenntartja azon véleményét, hogy amennyiben a problémát nem 

sikerül megoldani, az erőteljesen akadályozza az ökológiai gazdálkodás fejlődését. 

 

6. Energiaköltségek támogatása 

 

Szántosi Attila abban kéri a T. Miniszter Úr segítségét, hogy a KKV Energiaköltség és 

Beruházás Támogatási Program 2022-2023 a feldolgozóipari és turisztikai szektorban működő 

vállalkozások mellett az ökológiai gazdálkodást folytató kis- és közepes vállalkozások számára 

is váljon elérhetővé, vagy az energiaköltségek emelkedését ellensúlyozó egyéb válság 

támogatások, alternatív források nyíljanak meg az ökológiai gazdálkodók számára. (dr. Bódi 

Csaba a Feldolgozók Biokultúra Egyesület elnöke eljuttatta a T. Miniszter úrhoz Szántosi Attila 

2023. március 26-án kelt részletes levelét, amelyet beadványunk 2. melléklete is tartalmaz.)  

A Magyar Biokultúra Szövetség támogatja a felvetés elfogadását.  

 



 
 

7. Magyar Ökovédjegy  

 

Dr. Szemerei Zoltán és dr. Roszík Péter felvetette a magyar ökovédjegy szükségességét, 

amely egyezett Miniszter Úr álláspontjával. Egy rövid javaslat összeállítását vállaltuk, amelyet 

fontos szervezőmunka előz meg, ezért azt legkorábban május második felében tudjuk 

előterjeszteni.  

 

8. Szervestrágyázás gyakorlatának beemelése az AÖP-be 

 

A Biokultúra Tudományos Napon összhang alakult ki abban, hogy a trágyázás a talajok 

fenntartásának legjobb módja. Ezért a tanácskozáson és a jogszabály társadalmi vitájára nyitva 

álló határidőt megelőzően is indítványoztuk, hogy az Agrár-ökológiai Programban az ökológiai 

gazdálkodók számára a szervestrágyázás is kerüljön be a választható környezet- és klímatudatos 

gazdálkodási gyakorlatok közé. Sajnos ez az indítványunk nem került elfogadásra. Kérjük, 

hogy a soron következő technikai módosítások során épüljenek be a szervestrágyázásra és a 

pillangósok vetésére vonatkozó javaslataink. (A korábban megküldött részletes javaslatokat 

beadványunk 3. melléklete tartalmazza.) 

 

Kérjük, hogy vezető munkatársai bevonásával Miniszter úr biztosítson lehetőséget egy 

személyes találkozásra, ahol állápontunkat kifejthetjük, az esetlegesen felmerülő kérdéseket 

tisztázhatjuk.  

 

 

Budapest, 2023. május 8. 

 

 

  Üdvözlettel:  

 

    
 

 dr. Roszík Péter 

  általános alelnök 





 

 

 

 

Agrárminisztérium 

Dr. Nagy István miniszter úr r. 

Budapest, Kossuth Lajos tér 11, 1055 

 

Tisztelt Miniszter Úr! 

 

 

Családi vállalkozásunk, az 1996-ban alapított BioHungaricum Kft fő tevékenységei a szántóföldi bio 

növény- és zöldségtermesztés, valamint a gyorsfagyasztott zöldség- és gyümölcs feldolgozás. 

A BioHungaricum Kft Magyarország egyik legrégibb és legnagyobb tiszta profilú bio vállalkozása, 

fennállásának 27 éve alatt  közel 100.000 t bio terményt és 50.000 t gyorsfagyasztott bio zöldséget 

forgalmazott, alapítása óta minden évben szerény nyereséggel működött.  Jelenleg közel 500 ha-on 

gazdálkodunk, további 1200 ha-t integrálunk, 48 fő munkavállalót foglalkoztunk, 50 körüli 

termelővel állunk évtizedes termeltetési, felvásárlási kapcsolatban, ezzel közvetlenül és közvetve 

mintegy 100 család megélhetését biztosítjuk, illetve 300-400 honfitársunk boldogulásához járulunk 

hozzá.   

 

 A 2022-es és 2023-as év során számtalan nehézséggel szembesült a vállalkozás: 

 

- az évszázados aszály következtében az Alföld dél-keleti részén legtöbb kultúra termesztése 

veszteséges volt.  Az öntözetlen tavaszi kultúrák nagy részét ki kellett tárcsázni, az öntözött 

területeken a magas költségszint tovább növelte a veszteségeket. Az őszi búza termése nem 

futotta a föld haszonbérleti díjakat sem. A zöldségek soha nem látott alacsony hozamot és 

minőséget produkáltak, az aszályos nyár folyamán a költségesen megtermelt nyersanyagok 

betakarítása ellehetetlenült a 2022 szeptemberi, átmenetileg csapadékos és hűvös időjárás 

miatt, így jelentős veszteséget termelt ez az ágazat is. 

 

- Az élelmiszeripari részlegünk működése elsősorban a magas elektromos energia és földgáz 

árak, valamint a nyersanyaghiány és nyersanyag árak miatti magas önköltség következtében 

veszteséges lett. 

 

- Az idő közben eszkalálódó piaci válság tovább rontott a helyzeten: A legtöbb bio terményre 

nincsen igény az export piacokon, a belföldi, egyébként is nyomott konvencionális 

takarmány piacon lehetett egy részét elhelyezni önköltség alatti áron. A fagyasztott termékek 

felhasználása lassult a partnereinknél, a kiszállítások messze elmaradnak a tervektől és a 

legtöbb vevőnk ma már csak csúszással tud fizetni.  

 

- A tevékenység és a készletek finanszírozása gyakorlatilag ellehetetlenült a magas 

kamatszintek és a bankok csökkenő kockázatvállalási készsége miatt.  

 

A fenti kedvezőtlen hatásokból egy évben egy is komoly problémát okoz, de a 4 tényező 

együttes fellépése kezelhetetlen helyzetet eredményezett. 

 

 

 

 



 

 

 

 

Nagy reményeket fűztünk ahhoz, hogy az elektromos áram költség növekményünket a KKV 

Energiaköltség és Beruházás Támogatási Program 2022-2023 keretében nyújtott pályázati 

forrásból részben fedezhessük. 

A kiírásban szereplő minden kritériumnak megfelelünk: a cég 27 éve működő KKV, 2021. évi nettó 

energiaköltségünk messze meghaladta az értékesítés nettó árbevételének 2 százalékát, rendezett 

munkaügyi kapcsolatokkal rendelkezünk és szerepelünk a köztartozásmentes adózók 

nyilvántartásában. 

 Sajnálattal tapasztaltuk ugyanakkor, hogy a főtevékenységünk TEÁOR kódja miatt nem tartozunk a 

Feldolgozóipar nemzetgazdasági ágba, (fő tevékenységünk 0113'08 Zöldségféle, dinnye, gyökér-, 

gumósnövény termesztése, valamint gabonafélék, takarmánynövények termesztése) és a 2021. évi 

értékesítés nettó árbevételünk legnagyobb része nem a feldolgozóipari tevékenységből származik, 

így nem tartozunk a kiírás által meghatározott jogosultak körébe, holott az elektromos energia 

92 % -át az összes árbevételünk mintegy 40 % -át adó feldolgozó ipari tevékenységünkhöz 

használjuk fel.  
Az elektromos energia és a rendszerhasználati díj emelkedése emiatt a feldolgozóipari 

tevékenységünket hozta a legnehezebb helyzetbe 2022 nyarától: csak az elmúlt 12 hónapban e 

költségeink a korábbi időszak közel nyolcszorosára emelkedtek. Az elektromos energia 

pluszköltségünk éves szinten 350 millió Ft-ra tehető, miközben árbevételünk a 2021-es 2,3 md Ft-ról 

2022-ra 1,9 md Ft-ra csökkent. A feldolgozóipari szektorban már korábban sem volt ennek 

kompenzálására elegendő tartalék fedezet, az aszály okozta veszteség miatt a mezőgazdasági 

tevékenységünkből sem tudjuk pótolni azt. A helyzetet rontja, hogy a Magyar Állam tulajdonában 

levő áramszolgáltatónkkal, az MVM-el nem tudunk megegyezni számunkra még kezelhető fizetési 

ütemezésben és feltételekben, a bankok pedig látva a tavalyi veszteséget és az idei év nem sokkal 

jobb kilátásait, túlságosan kockázatosnak ítélik meg a finanszírozást. 

 

Feltételezhetően több hasonló, vegyes tevékenységű magyar KKV került hasonló helyzetbe. A 

termékpályák integrálására irányuló szakpolitikai célkitűzéseknek mindenben megfelelő 

vállalkozások struktúrája a jelenlegi összetett helyzetben kifejezetten hátrányosnak bizonyul: sokkal 

nehezebb kezelni, ha egy szervezeti egységen belül az értéklánc minden pontja nehézségekkel küzd, 

és a főtevékenységű feldolgozó vállalkozások számára nyújtott kormányzati támogatás nem elérhető 

számukra. 

 

A fentiek miatt kérem tisztelt Miniszter Úr segítségét szorító problémáink megoldásában: gyors és 

hathatós támogatásra van szükségünk a KKV Energiaköltség és Beruházás Támogatási Program 

2022-2023 jogosulti körébe való bekerülésünk elősegítése, vagy más, az energia költség emelkedését 

ellensúlyozó válság támogatások, alternatív források elérhetőségének megnyitása útján. 

 

Előre is köszönöm támogatását,  

Kelt Szarvason, 2023.03.26.-án 

 

Tisztelettel: 

               

    ………………………………………………. 

    Szántosi Attila 

    ügyvezető igazgató, tulajdonos 

    BioHungaricum Kft     



 
 

Dr. Feldman Zsolt 

mezőgazdaságért és vidékfejlesztésért felelős államtitkár 

 

Agrárminisztérium 

zsolt.feldman@am.hu 

 

Tárgy: Javaslatok az Agro-ökológiai Programhoz 

 

 

Tisztelt Államtitkár Úr! 

 

Az Agro-ökológiai Programban résztvevők számára a szántó földhasználati kategória esetén 

válaszható gyakorlatok körének kibővítését indokoltnak tartjuk az alábbi gyakorlatokkal: 

 

1. Szervestrágya kijuttatása (2 pont)  

 

Tekintettel arra, hogy a szerves trágya haszna és hatása a talajélet fenntartására messze 

meghaladja a mikrobiális műtrágyák használatának, illetve a forgatás nélküli vegyszeres 

gazdálkodásnak a hatását, továbbá arra, hogy a szervestrágya a talaj tápanyagtartalom 

növelésének hatékony eszköze, szükségesnek tartjuk a szervestrágya kijuttatásának gyakorlatát 

is elismerni a környezet- és klímatudatos gazdálkodási gyakorlatok között.  

 

Megjegyezzük, hogy a gyakorlat beépítése segíthetné az állatállomány folyamatosan 

csökkenő tendenciájának megállítását is.  A megfelelő talajszerkezet visszaállításának 

ösztönzése megítélésünk szerint kiemelt fontosságú – egyebek mellett – a közlekedés 

biztonságát fenyegető porfelhők kialakulása miatt.  

 

 A gyakorlat részletszabályai között előírásra kerülhet, hogy  

− a gyakorlat keretében a mezőgazdasági termelő a mezőgazdasági üzem 

szántóterületének legalább 25 %-án köteles szerves trágyát kijuttatni és 

− legalább 0,2 ÁE/ha saját állatállomány megléte kötelező, vagy 40 t/ha mennyiségű 

szervestrágya vásárlásáról a mezőgazdasági termelő nevére szóló számlával 

rendelkezik,  

− a kijuttatott szerestrágyát a lehető legrövidebb időn belül be kell forgatni a talajba, 

− a gyakorlatot nem választhatja olyan mezőgazdasági termelő, aki részt vesz 

szervestrágya (istállótrágya) kijuttatásra irányuló, egyéb forrásból finanszírozott 

támogatásban (pl. AKG). 

 
2. Pillangós növénykultúrák alkalmazása (2 pont)  

 
Tekintettel arra, hogy a pillangós növények természetes nitrogénmegkötő képessége szintén 

erősebb és biztosabb talajjavító hatással bír, mint az alkalmanként kijuttatott mikrobiológiai 

készítmények, indokoltnak tartjuk, hogy a pillangós növénykultúrák vetésforgóba illesztésének 
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gyakorlata is választható gyakorlatként szerepeljen a környezettudatos gazdálkodást honoráló 

támogatási összegek megszerzéséhez teljesíthető vállalások listáján. 

 

A gyakorlat részletszabályai között előírásra kerülhet, hogy  

− a gyakorlat keretében a mezőgazdasági termelő a mezőgazdasági üzem 

szántóterületének legalább 25%-án pillangós növénykultúrát köteles termeszteni, 

− a megfelelő mennyiségű, fémzárolt szaporítóanyagról a mezőgazdasági termelő a 

névére szóló számlával rendelkezik, 

− a szántóterületek 25%-ának megfelelő területnagyságba a HMKÁ 8. előírásának 

teljesítésekor figyelembe vett pillangós növénykultúrák területnagysága nem 

számítható bele,  

− a gyakorlat a „Nem termő tájképi elemek és területek kijelölése” című gyakorlattal 

együtt nem választható. 
 

Kérjük a javaslatok megfontolását és pozitív elbírálását. 

 

Budapest, 2023. április 1. 

   

 Tisztelettel:            

 

 

    
         dr. Roszík Péter 

         általános alelnök 
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